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El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, presidenta .

Senyoria, la conselleria d’Hisenda i Model Econòmic, 
responsable de les TIC de la Generalitat, efectivament 
està duent a terme una sèrie d’accions a fi de millorar els 
sistemes de ciberseguretat de la Generalitat per les raons 
que vosté ha apuntat .

En primer lloc, a través del nou ROF s’acaba de millorar i 
empoderar la governança de la ciberseguretat mitjançant 
la creació d’una nova estructura organitzativa, que ha 
elevat el nivell de ciberseguretat en l’organigrama de la 
Direcció General de Tecnologies de la Informació i de les 
Comunicacions. En eixe sentit, li informe que s’ha creat una 
Subdirecció General de Ciberseguretat, que no existia.

El món evoluciona i, en este cas concret, tot el que està 
passant al nostre voltant i nosaltres mateix…, encara 
que nosaltres, en eixe sentit, hem estat a l’altura de les 
circumstàncies . Quan va vindre aquell atac de fa un parell 
d’anys, nosaltres vam poder ficar el mur abans que inclús 
l’administració de l’estat, Telefònica i moltes altres empreses, 
però és insuficient.

El tema va a més, el món s’està fent cibernètic i, en eixe 
sentit, per les raons que vosté acaba de dir, s’han creat tres 
serveis, el servei de ciberseguretat corporativa, el servei de 
confiança digital i el servei de ciberseguretat industrial. Amb 
aquest nou organigrama es pretén reforçar la ciberseguretat 
de la Generalitat, així com també reforçar les accions de 
millora de la ciberseguretat dirigides a altres (inintel·ligible)  . . ., 
als ciutadans i a les empreses de la Comunitat Valenciana .

A més d’esta nova estructura, s’ha elaborat un pla 
d’acció intern que reforça els recursos existents per a 
proporcionar a la Generalitat unes òptimes capacitats de 
prevenció, recuperació i resposta del sistema d’informació i 
telecomunicacions davant possibles ciberatacs .

Alguns exemples. La definició de la identitat digital del personal 
al servei de la Generalitat a través de l’impuls de l’ús de 
certificats d’empleat públic de la Generalitat i del doble factor 
d’autenticació en les eines del projecte Funciona GVA. No 
només és el tema del teletreball, que també, sinó essencialment 
el tema de l’absoluta digitalització de l’administració, la 
búsqueda de l’administració sense papers, és que tot això inclou 
òbviament un reforç dels temes de ciberseguretat.

També el reforç de la seguretat en els solucions del treball 
remot i en les noves eines de Funciona GVA implantades per 
al treball col·laboratiu, ja que aquestes solucions basades 
en tecnologies en núvol requereixen canvis en les eines de 
protecció i monitoratge .

També la revisió anual per part del DGTIC de l’estat de la 
ciberseguretat dels seus sistemes i el desenvolupament 
dels plans de millora de la seguretat en un cicle de millora 
contínua. Per això es realitza una anàlisi de les vulnerabilitats 
i anàlisi de seguretat de manera periòdica i implanta mesures 
de protecció concordes als resultats .

Però també en col·laboració amb la direcció general 
d’administració local s’ha elaborat un pla de xoc de 

ciberseguretat per a les entitats locals de la Comunitat 
Valenciana, perquè les entitats locals estan sent objectiu 
de campanyes de ciberatac que tenen com a conseqüència 
un gran impacte en la prestació de serveis als ciutadans 
per part de les administracions . I, anant més lluny, una 
sèrie d’importants municipis de la Comunitat Valenciana 
en les últimes setmanes han tingut autèntics atacs que han 
paralitzat absolutament l’administració municipal.

Així mateix, informar-li, senyoria, que l’àrea de 
ciberseguretat industrial compta amb molta demanda de 
nous projectes en l’actualitat, raó per la qual s’està treballant 
en col·laboració estreta amb el servei de comunicacions de 
la DGTIC, que és qui implementa les mesures de seguretat 
en les xarxes de la Generalitat .

En este sentit, li assegure que es treballarà en la definició 
de l’arquitectura de seguretat per als elements d’internet de 
les coses, amb necessitats de connexió a internet i a la xarxa 
cooperativa.

En qualsevol cas, senyoria, este trànsit, el trànsit global 
cap al món digital, cap a les administracions digitals no es 
mostrarà amb les dades de gestió dels llocs d’empleat públic 
i es monitoritzarà per a previndre atacs malintencionats.

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 793 formulada pel diputat 
Ferran Martínez del Grup Parlamentari Unides Podem al 
Consell sobre l’evolució del finançament autonòmic. La 
resposta serà substanciada pel conseller d’Hisenda .

Quan vulga, senyoria .

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor conseller, després d’un any que ha sigut duríssim 
per a l’economia valenciana, per al conjunt de la societat 
valenciana sembla que entrem en una fase diferent, una 
fase de recuperació, una fase la qual va a estar marcada pel 
procés de vacunació i la superació de la pandèmia .

Ara bé, això no significa que vagen a acabar les dificultats 
per a les finances de la Generalitat Valenciana. Sembla que el 
camí que tenim per davant és especialment difícil. I això ens 
preocupa . No només ens preocupa el moment present, ens 
preocupa què passarà d’ací a sis mesos, què passarà d’ací  
a 12 mesos, què passarà d’ací a 18 mesos.

L’actuació del Govern d’Espanya durant aquesta crisi ha 
estat marcada per la seua orientació social i per una major 
sensibilitat territorial . Això ha marcat la diferència respecte a 
la crisi del 2008.
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Com a exemple, tenim el fons no retornable de 16.000 milions 
d’euros que es va aprovar l’any passat, el manteniment de les 
bestretes a compte, la negociació dels fons europeus de la 
reconstrucció i el repartiment entre les comunitats autònomes 
dels fons React, el fons de suport a les pimes d’11.000 milions 
d’euros, que també gestionaran en bona mesura les comunitats 
autònomes i ara el nou fons COVID de 13.500 milions d’euros.

Ara bé, igual que valorem tots aquestos esforços per part 
del Govern d’Espanya també cal reconéixer que la situació 
estructural de discriminació que pateix la Comunitat 
Valenciana en el repartiment dels recursos per part de 
l’administració central no s’ha subsanat a dia de hui .

I no ho dic referint-me únicament al sistema de finançament 
autonòmic, que també . Em referisc a que amb el primer fons 
COVID de 16.000 milions d’euros la Generalitat va haver 
de batallar per a aconseguir uns criteris de repartiment que 
foren justos i raonables per a nosaltres .

Tres quarts del mateix va passar amb els fons React i 
ara amb el nou fons COVID de 13.500 milions torna a 
passar que es plantegen uns criteris de repartiment que 
ens discriminen als valencians . I de nou vosté, com a 
representant de la Generalitat Valenciana ha de defensar de 
nou els interessos de la Comunitat Valenciana i reclamar un 
tracte just .

És a dir, la situació de partida per defecte de la Comunitat 
Valenciana sempre és discriminatòria i ha de ser a través 
d’una tasca incansable d’apretar, de negociar i de repetir 
que podem arribar a aconseguir un tracte que s’acoste a 
precisament rebre un tracte just .

I, mentrestant, la situació subjacent d’infrafinançament i de 
sobreendeutament segueix ahí i ens condicionarà i serà un 
llast per a la recuperació durant els propers anys .

Ara estem en una situació d’excepcionalitat, però és 
probable que arribe un moment en què es pose sobre la 
taula de nou la reintroducció de les regles d’austeritat que 
ara es troben en suspens i hi haurà un procés de retirada 
paulatina, esperem, paulatina i suau, de la política d’estímuls 
i arribaran també com recordava ahir el senyor Woodward, 
les liquidacions del sistema de finançament autonòmic de 
l’exercici del 2020 i del 2021.

I nosaltres haurem d’afrontar tot això al temps que seguim 
sostenint i reforçant els serveis públics i les inversions 
productives però amb un sistema de finançament autonòmic 
que ens discrimina i amb una motxilla de deute públic 
que senzillament no podem afrontar, perquè no la podem 
afrontar per molt que vulguem .

A nosaltres aquesta perspectiva de cara al futur ens posa 
en guàrdia i ens reclama que fem un exercici de previsió 
i de cautela, però també ens indica que no es pot seguir 
postergant la reforma del finançament i la negociació d’una 
solució al deute històric .

Fa unes setmanes es va aprovar en el Congrés dels Diputats 
una proposició no de llei recolzada pel Ministeri d’Hisenda 
que planteja l’inici de la reforma del sistema de finançament 
abans de finalitzar l’any.

Evidentment, això no suposarà una solució immediata a 
res i segurament serà un procés més o menys llarg, però 
simplement l’apertura d’eixe procés seria un baló d’oxigen 
extraordinari perquè suposaria un canvi radical en les 
expectatives i en els horitzons que tenim per davant. I és per 
eixe motiu que volem preguntar-li, senyor conseller, sobre 
l’evolució del finançament autonòmic amb l’actual Govern 
d’Espanya i quines són les perspectives de futur.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula l’honorable conseller d’Hisenda.

Quan vulga, senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta .

Senyor Ferran Martínez, no puc estar més d’acord amb 
vosté. Totalment d’acord. I sense anar més lluny ahir mateix 
ací en esta torna ho vaig amb tota claredat i contundència, i 
contundència .

El govern progressista de Madrid des que va canviar ha 
fet una cosa important, per al conjunt de les comunitats 
autònomes, que és l’administració estatal encarregada de fer 
que la vida de les persones siga més qualificada, la sanitat, 
l’educació, serveis socials, la justícia democràtica, que no és 
poca broma perquè beneficia sobretot els més vulnerables, o 
l’habitatge social etcètera .

Tot això és responsabilitat de les comunitats autònomes, 
no de l’administració central i, per tant, hi ha un relat polític 
claríssim . La gent paga els impostos, els diners són del 
contribuent, no de cap govern . I el que han de fer eixos 
diners és anar pels canals que toque per a que tornen en 
els millors serveis a la ciutadania . I, en este cas, una part 
importantíssima dels serveis a la ciutadania està en mans de 
les comunitats autònomes .

Per això nosaltres sempre hem sabut, i ahir mateix ho vaig 
reflectir, que hi ha poca solidesa en l’argument que diu que 
el PIB és el criteri de repartiment territorial del (inintel·ligible) 
 . . . perquè qui és depositari de la responsabilitat de les 
comunitats autònomes, el destinatari, són les persones, les 
persones majors sobretot quan la piràmide és oberta en el 
tema de sanitat i en el tema de polítiques socials i la gent 
més jove en el tema de l’educació .

Per tant, este és el relat que hi ha de fons . I en este relat 
nosaltres aplaudim l’increment dels fons sense precedents 
en la història de l’Espanya autonòmica que s’ha fet durant 
estos anys per al conjunt de les comunitats autònomes .

Però, com vosté diu molt bé, hi ha un tema pendent perquè 
l’article 156 de la Constitució parla de dos coses: de suficiència, 
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cosa que els governs anteriors no varen fer cas, eixa suficiència 
per a les comunitats autònomes, però també parla de l’equitat, 
de l’equitat entre comunitats autònomes . I ací està la gran 
assignatura pendent que tenim en este moment .

Realment la iniquitat fou plantejada d’origen en l’any 2002 
pel senyor Aznar i el senyor Zaplana i el 2009 pel senyor 
Rodríguez Zapatero, per pressió sobretot de les administracions 
autonòmiques, que creien que estaven bé i que si nosaltres 
milloràvem seria a la seua costa, un plantejament miop i que 
estava bàsicament en mans del Partit Popular. Només es 
va fer una millora d’un 4 % bàsicament per a les comunitats 
autònomes de l’eix del Mediterrani, que són les que estaven 
pitjor, però no es va alterar l’statu quo .

I este és el canvi que volem ara . I volem fer eixe canvi 
d’acord amb la lògica que va plantejar ja el nostre 
representant en el dictamen dels experts en l’any juliol  
del 2017, és a dir, incrementar en vertical els recursos de les 
comunitats autònomes per a que els que estem malament 
puguem millorar sense perjudicar a ningú, perquè això és 
justícia i això, sobretot, és intel·ligència política.

Nosaltres no estem per a enfrontar-nos a altres comunitats 
autònomes. Això tota la cambra ho ha de tindre clar. No 
estem per a enfrontar-nos a ningú, estem perquè tots 
estiguem millor. I els que estem pitjor avancem més per a 
poder estar com els altres. Este és el criteri relat bàsic, açò 
és el que voldria arrancar de la convicció de total a cambra el 
dia que hagem de discutir en el Congrés dels Diputats.

I vosté ho ha dit bé, cal començar el procés i l’ha de 
començar el govern, efectivament, però sense crear falses 
expectatives, perquè eixe govern està en minoria i sense 
l’acord majoritari en la cambra no tindrem nou sistema de 
finançament autonòmic i estarem en pitjors condicions per 
a recuperar-nos econòmicament perquè tindrem menys 
recursos per càpita .

I si hem aconseguit una cosa important en estos anys 
que governa el Botànic és a conseguir que la despesa 
per càpita s’acoste, s’aproxime, convergisca en la mitjana 
de les comunitats autònomes . No ho hem aconseguit en 
el tema dels ingressos i per això el deute va creixent, ja 
no per la corrupció, ja no per la mala gestió, però sí per 
l’infrafinançament.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 777 formulada pel diputat Luis 
Arquillos del Grup Parlamentari Ciudadanos a la consellera 
de Justícia, Interior i Administració Pública sobre l’estabilitat 
de l’ocupació del personal .

 
El senyor Arquillos Cruz:

Gracias, presidenta .

Doy por formulada la pregunta .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula l’honorable consellera de Justícia per donar 
resposta a la pregunta .

Gracias, presidenta .

La senyora consellera de Justícia, Interior i Administració 
Pública:

Gracias, presidenta .

Señor Arquillos, a su pregunta sobre qué piensa hacer mi 
departamento con los interinos de la Comunidad Valenciana, 
decirle, en primer lugar, que desde el año 2015 cuando 
llegamos al gobierno pusimos en marcha un plan de 
recursos humanos para tener la foto fija de la situación de la 
administración en aquel momento y planificar las políticas de 
empleo público, cosa a la que nos hemos dedicado durante 
todos estos años .

Sólo para darle algunos datos, decirle que en el año 2015 el 
nivel de interinidad en la Comunidad Valenciana era  
el 36 % y que en ese momento cuando llegamos solamente 
había procesos selectivos para la convocatoria única y 
exclusivamente de 44 plazas.

Durante estos años nos hemos preocupado y ocupado por 
políticas de estabilización de empleo. Son más de dos mil 
quinientas las plazas que se han sacado en las convocatorias de 
estos últimos años para la estabilización del empleo y, además, 
hemos crecido también en la administración, que hemos 
pasado de diecisiete mil a más de veinte mil funcionarios.

Concretamente, en este momento, hay más de ocho mil 
plazas convocadas, con lo cual le puedo asegurar que con las 
políticas de empleo público que hemos puesto en marcha 
conseguiremos una mayor estabilización en el empleo público.

Muchas gracias .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta té la 
paraula el senyor Arquillos .

Quan vullga, senyoria .

El senyor Arquillos Cruz: 

Gracias, presidenta .

Gracias consellera, por comparecer y por la contestación 
que ha dado. Supongo que ahora será más explícita en su 
segunda intervención .


